
Halsnæs 13Torsdag 17. august 2023
Sektion 2

Torsdag

10.00-19.00 Hundested havn: 
Sandskulpturfestival

15.00-17.00Frederiksværk 
bibliotek: Dansk Flygninge-
hjælps Videnscafé

17.00 Frederiksværk kirke: 
Gudstjeneste

Fredag

10.00-19.00 Hundested havn: 
Sandskulpturfestival

18.30 Karl-e, Frederiksværk: 
Mad & Musik - Table for Two

 

 
 
 
 
 
 
Knud Rasmussens Hus, Hun-
dested, alle dage undt. mandag 
kl.11-16.

Arsenalet, Frederiksværk: Alle 
dage undt. mandag kl..11-15

Krudtværksmuseet, Frederiks-
værk: alle dage undt. mandag 
kl.11-16

Palæet, Torvet, Frederiksværk 
- arkiv og bibliotek tirs-fredag 
kl.10-14. 

Torsdag

Hundested Kino

10.00: Bror og søster

19.30: Nostalgia (2022)

Fredag

Hundested Kino

19.30: Anden akt

Det sker

Et fladskærms-tv var tid-
ligt onsdag morgen årsag 
til, at politi og brandvæ-
sen måtte rykke ud til et 
hus på Grønagervej i Fre-
deriksværk. 

Anmeldelsen indløb 
klokken 5.32, og iføl-
ge døgnrapporten fra 
Nordsjællands Politi var 
det en kortslutning i et 
fladskærms-tv, der var 
årsagen. Tv’et var faldet 
ned fra væggen i en va-
sketøjskurv og medførte 
derfra en kraftig røgud-
vikling. Beboeren blev 
sendt til tjek på Hillerød 
Hospital, men slap for 
skader. 

Kortsluttet tv 
satte ild i hus

Halsnæs: Har 
Nordkystens 
Fremtid en fremtid? 
Svaret flyder lige 
nu uvist i Kattegats 
havstrømme, men 
på fredag bliver 
borgmestrene i 
Halsnæs, Gribskov og 
Helsingør klogere. 

Af Kasper Daugbjerg Dønbo
kasper.doenbo@sn.dk

N i års arbejde og en 
masse millioner kro-
ner risikerer at bli-

ve skyllet ud i badevandet 
langs Nordkysten, når borg-
mester i Halsnæs Kommu-
ne, Steffen Jensen(S) samt 
hans borgmesterkolleger 
fra Gribskov og Helsingør, 
mødes i morgen med mil-
jøministeren Magnus Heu- 
nicke(S) om det fælleskom-
munale kystsikringsprojekt 
Nordkystens Fremtid. 

-  Jeg vil gøre det klart på 
mødet, at klokken nu er fem 
i tolv for det her projekt, og 
vi skal have en ordentlig og 
seriøs afklaring på, hvad der 
skal ske. Vi står i en situation 
på Nordkysten, hvor vi har det 
rigtige projekt, som er fagligt 
velfunderet, kan finansieres 
og har stor opbakning, men 
vi føler, at vi bliver mødt med 
urimelige krav, siger Steffen 
Jensen(S).

Efter flere års drøftelser 
mellem parterne er projek-
tet lige nu sat på pause, fordi 
Miljøministeriet stiller krav 
om, at der etableres kompen-
serende stenrev, hvis kommu-
nerne vil foretage omfattende 
sandfodring i EU-beskyttede 
Natura 2000-områder, hvor 
eksisterende stenrev risikere 
at blive påvirket. 

Spørgsmålet er så, om det 
er staten, kommunerne eller 
borgerne, der skal betale for 
ekstraudgifterne på cirka 80 
millioner kroner. Den slags 
penge kan kommuner ikke 
selv lægge, og de vil ikke 
sende udgifterne videre til 
grundejerne. 

- Det kan aldrig blive 
grundejerne, der skal betale 
for at lave statslige naturpro-
jekter. Det ville være et nybrud 
i dansk politik, hvis borgere i 
Halsnæs skal betale for sten-
rev ud for de danske kyster. 
Skal borgerne i Nyborg så også 
betale for Storebæltsbroen?, 
siger Steffen Jensen polemisk. 

- Jeg mener i øvrigt slet 
ikke, at der er fagligt belæg for 
at sige, at vi bør kompensere. 

Sandfodring beskytter vigtige 
naturområder herunder Tis-
vilde Hegn, Melby Overdrev 
og andre områder, som ellers 
ville erodere. Derudover vil 
det genoprette den naturlige 
dynamik, der har været langs 
nordkysten gennem flere år-
hundreder. 

Politisk valg
I det omfattende kystsik-
ringsprojekt skal der i før-
ste omgang sandfodres med  
1.500.000 m3 sand, hvoref-
ter der hvert femte år skal 
tilføres mere sand. Det vil 
flyde gennem EU-beskyt-
tede Natura 2000-områder 
med eksisterende stenrev, 
og kommunerne har derfor 
foreslået, at staten opretter 
nye Natura 2000-områder 
som kompensation. 

- Der er to løsninger på det 
her. Enten så bruger man sin 
undtagelsesbestemmelse og 
finder politisk opbakning til at 
oprette nye Natura 2000-om-
råder. Alternativt fastholder 
man at lave kompenserende 
stenrev, og så må staten selv 
i gang med at finde pengene, 
siger Steffen Jensen. 

I april fik kommunerne 
mundtlig besked om, at Mil-
jøministeriet afviser at arbej-
de videre med kommuner-
nes løsning. I stedet kræver 
ministeriet, at der anlægges 
kompenserende stenrev, og 
her vil kommunerne som ud-
gangspunkt ikke få hjælp til 
at dække udgifterne. 

-  Det er i sidste ende et 
politisk valg, for der er intet 
fagligt belæg for, at det er 
nødvendigt at kompensere 
for sandfodringen. 

En hastesag
De tre borgmestre har fået 
afsat en halv time i miljø-
ministerens kalender, til at 
overbevise ham om vigtig-
heden af projektet. Og der 
er ifølge Steffen Jensen sto-
re ting på spil. Den enkelte 
grundejer risikerer, at huset 
styrket i havet, og i et større 
perspektiv vil en erodering 
af kysten også ramme turis-
men og naturværdierne langs 
Nordkysten. 

-  Kan en miljøminister 
holde til, at man lader det 
ryge i havet? Har man siddet 
på sine hænder, så ligger an-
svaret hos ministeren, for det 
er et politisk valg, hvis man 
ikke gør noget ved det, siger 
Steffen Jensen. 

Han går med optimisme 
ind til mødet, selvom det på 
forhånd ser svært ud. Der har 
ikke været dialog mellem par-
terne, siden ministeriet lukke-
de den fælles arbejdsgruppe 
med kommunerne i foråret. 

- Vi har været lagt på is 
siden da, men vi har ikke tid 
til at vente mere. De næste 
storme kommer lige om lidt, 
og før vi ved af det, er det for 
sent. Vi snakker ikke om 100 
år, men inden for de næste ti 
år. Det er en hastesag, siger 
Steffen Jensen.

- Vi går ikke ind til mødet 
og er ultimative, men det er 
svært at se andre veje frem, 
end dem jeg her har skitseret. 
Der er en gratis løsning for mi-
nisteriet, eller en dyr, som de 
må betale. Hvis de insisterer 
på, at kommuner og grund-
ejere skal betale yderligere  
til noget, der ikke er nødven-
digt, så må vi være ærlige og 
sige, at så lukker vi projektet 
ned. 

Alle æg i en kurv
Halsnæs Kommune har siden 
2014 arbejdet for at realisere 
det fælleskommunale kyst-
sikringsprojekt, blandt andet 
er der besluttet en finansie-
ringsmodel, hvor grundejer-
ne og kommunen betaler for  
at kystsikre deres del af ky-
sten. 

Bliver Nordkystens Frem-
tid lukket ned, så er der intet 
alternativ plan i borgmeste-
rens skrivebordsskuffe. 

- Der er ingen plan B. Vi 
har lagt alle æg i det her vel-
funderede projekt. Hvis staten 
skyder det ned, så kan vi en-
ten håbe på, at der kommer en 
anden minister, som vil løse 
opgaven, eller også bliver det 
den enkelte grundejers ansvar 
at kystsikre. Det betyder, at 
man på sigt ikke vil komme 
til at gå langs Nordkysten, og 
at mange naturværdier vil 
erodere. Det er en voldsom 
konsekvens, men det kan 
ikke være anderledes, siger 
Steffen Jensen. 

Ministermøde forude: - Klokken er 
fem i tolv for Nordkystens Fremtid

Et møde mellem tre nordsjællandske borgmestre og miljøminister Magnus Heunicke i morgen er sidste chance for at få 
realiseret det store kystsikringsprojekt Nordkystens Fremtid. Foto: Karl Erik Frederiksen

 ’Jeg vil gøre det 
klart på mødet, at 
klokken nu er fem i 
tolv for det her pro-
jekt, og vi skal have 
en ordentlig og seriøs 
afklaring på, hvad der 
skal ske. Vi står i en 
situation på Nordky-
sten, hvor vi har det 
rigtige projekt, som 
er fagligt velfunderet, 
kan finansieres og har 
stor opbakning, men 
vi føler, at vi bliver 
mødt med urimelige 
krav

Steffen Jensen(S), 
borgmester, Halsnæs

Områderedaktør

Niels Jørgen Larsen
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